
Innst. 338 S
(2023–2024)

Innstilling til Stortinget 
fra næringskomiteen

Dokument 8:122 S (2023–2024)

Innstilling fra næringskomiteen om Representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Rasmus
Hansson, Une Bastholm og Lan Marie Nguyen Berg
om å ta bedre vare på matjorda

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen sikre at dispensasjon fra
vernet av matjord kun kan gis av en nasjonal plan-
myndighet.

2. Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til end-
ringer i jordlova som gir en vesentlig innstramming
av muligheten for dispensasjoner fra det generelle
kravet om at matjord ikke skal brukes til andre for-
mål enn matproduksjon.

3. Stortinget ber regjeringen sette et mål om at statlige
samferdselsprosjekter ikke skal føre til tap av dyrka
mark.

4. Stortinget ber regjeringen øke tilskuddet til utarbei-
delse av kommunale jordvernstrategier.

5. Stortinget ber regjeringen utrede en belønnings-
ordning for kommuner som tilbakefører jordbruks-
areal som er avsatt til utbyggingsformål i kommu-
nale planer, til LNFR-formål.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  To b i a s  H a n g a a r d  L i n g e ,  R u n a r
S j å s t a d ,  R u n e  S t ø s t a d  o g  S o l v e i g  V i t a n z a ,
f r a  H ø y r e ,  O l v e  G r o t l e ,  L i n d a  H o f s t a d
H e l l e l a n d  o g  L e n e  We s t g a a r d - H a l l e ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  H a n s  G u n n a r  H o l a n d ,  J e n ny
K l i n g e  o g  Pe r  O l a v  Ty l d u m ,  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  S i v e r t  B j ø r n s t a d  o g  B e n g t
R u n e  S t r i f e l d t ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i ,  f u n g e r e n d e  l e d e r  To r g e i r  K n a g
Fy l k e s n e s ,  f r a  R ø d t ,  G e i r  Jø r g e n s e n ,  f r a
Ve n s t r e ,  A l f r e d  Je n s  B j ø r l o ,  o g  f r a
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  R a s m u s  H a n s s o n ,
viser til Dokument 8:122 S (2023–2024) om å ta bedre
vare på matjorda. K o m i t e e n  viser videre til land-
bruks- og matministerens brev av 12. april 2024 med
statsrådens vurdering av representantforslaget. Brevet
er vedlagt innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til at matjord og dyrkbar mark er
en knapp ressurs, og at kun 3,5 pst. av Norges landareal
er jordbruksareal. For å sikre fremtidige muligheter for
matproduksjon er man derfor avhengig av et sterkt
jordvern. Ko m i t e e n  viser videre til at regjeringen har
lagt fram en oppdatert jordvernstrategi, der det nasjo-
nale målet for omdisponering av matjord er senket fra
3 000 til 2 000 dekar per jord, og at alle partier, med unn-
tak av Fremskrittspartiet, har sluttet seg til dette målet.
Ved behandlingen av jordbruksoppgjøret for 2023,
Innst. 487 S (2022–2023), understreket flertallet i næ-
ringskomiteen at målet er ambisiøst og at det derfor er
viktig med nye, konkrete tiltak for å nå målet.

Ko m i t e e n  viser til ovennevnte brev fra statsråd-
en, hvor det framgår at den nye jordvernstrategien inne-
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holder en rekke tiltak for å nå jordvernmålet, og at regje-
ringen nå er i gang med å gjennomføre strategien. Dess-
uten påpeker statsråden i brevet at regjeringen også for-
venter at fylkeskommuner og kommuner bidrar til å
styrke jordvernet, og at arealforvaltningen bidrar til å nå
målet om redusert omdisponering av matjord. Ko m i -
t e e n  viser videre til at statsråden i brevet varsler at re-
gjeringen vil gjennomgå jordloven med sikte på å styrke
jordvernet og forsterke vernet om særlig viktige mat-
produserende areal.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  S e n t e r p a r t i e t , me-
ner kommunene har en viktig rolle i å sikre matjorda og
ivareta jordvernet i arealplanlegging. Det er de kommu-
nale politikerne som har lokalkunnskapen, og som best
kan ta avveininger i saker som omhandler arealdispo-
nering. Det er tydelige nasjonale forventninger til fyl-
keskommuner og kommuner om å styrke jordvernet,
og til at arealforvaltninga bidrar til å nå målet om redu-
sert omdisponering av matjord i samsvar med jord-
vernstrategien. Dette fremkommer blant annet i
Nasjonale forventninger til regional og kommunal
planlegging 2023–2027. Det er også viktig å understreke
at Statsforvalteren her har en viktig rolle som tilsyns-
myndighet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at matsikkerhet
og matberedskap stadig blir viktigere som følge av økt
geopolitisk uro og klimaendringer. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser dermed til regjeringens ambisiøse mål for
jordvern slik det fremkommer i den nye og oppdaterte
nasjonale jordvernstrategien, med mål om at den årlige
omdisponeringen av dyrka jord skal være redusert til
2 000 dekar innen 2030.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Norge har lite
jordbruksareal sammenlignet med mange andre land.
For å sikre matproduksjonen er det derfor viktig å be-
skytte den dyrkbare matjorda med et sterkt jordvern,
kombinert med bedre utnyttelse av tilgjengelige jord-
bruksarealer. Samtidig må jordvern balanseres mot
andre samfunnsbehov. En helhetlig samfunns- og areal-
planlegging må bidra til at innsatsen for klima, miljø og
jordvern ses i sammenheng og på tvers av sektorene.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Hurdalsplattfor-
men sier at jordvernet skal styrkes, og at jordvern skal
bli et overordnet hensyn i arealforvaltningen. I Norge er
arealer som er egnet for matproduksjon, en begrenset
ressurs. Kun 3,5 pst. av landarealet er jordbruksareal.
Bærekraftig forvaltning av jordbruksarealer betyr å
unngå varig tap og forringelse av produktive arealer.
Under norske forhold er det særlig viktig for matpro-
duksjonen å bevare arealer egnet for krevende jord- og
hagebruksvekster.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  påpeker at teknologisk utvik-
ling, god agronomi, driftsteknikk og gjennomføring av
jordbruksproduksjon i kombinasjon med deregulering
av produksjonsdempende kvotetak o.l. kan bidra til å
holde produksjonen oppe. Dette til tross for noe ned-
bygging av matjord til de mest nødvendige infrastruk-
turtiltakene for allmennheten. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til statens tilbud i jordbruksforhandlingene 2024,
der utviklingen i det totale jordbruksarealet har vært
nærmest uendret de siste ti årene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  mener bøndenes eiendomsrett allerede er
sterkt presset gjennom blant annet drive-, konsesjons-
og boplikt. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at eien-
domsretten er ett av samfunnets grunnleggende prin-
sipper, og at det først og fremst skal være grunneier som
besitter makt over egen eiendom. D i s s e  m e d l e m -
m e r  er derfor sterke motstandere av å innskrenke
grunneiers makt til å forvalte egen eiendom.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e  viser til at matjord er en ikke-fornybar ressurs
som bygges ned i et altfor høyt tempo. Nedbyggingen
svekker nasjonal matsikkerhet og beredskap. I Norge er
bare 3 pst. av landet dyrka jord, og bare en tredel av det-
te anses å være egnet til å dyrke matkorn.

D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at krigen i
Ukraina har bidratt til å sette matsikkerhet høyt oppe
på det politiske sakskartet. Både Russland og Ukraina er
blant verdens største hveteeksportører. I tillegg er Russ-
land og Belarus blant verdens største eksportører av ka-
lium, som er en kritisk bestanddel i mineralgjødsel. I det
perspektivet er det viktig at alle land utnytter sine res-
surser til å produsere mat, og forutsetningen for å dyrke
mat i Norge er å ta vare på matjorda.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Totalberedskaps-
kommisjonens rapport (NOU 2023:17) og Riksrevisjo-
nens Dokument 3:4 (2023–2024), Matsikkerhet og be-
redskap på landbruksområdet, som understreker det
stadig økende behovet for å sikre Norges matproduk-
sjonsnivå og selvforsyningsgrad. Totalberedskapskom-
misjonen anbefaler

«å videreføre en restriktiv jordvernpraksis for å
sikre nødvendige arealer til matproduksjon, inkludert å
vurdere virkemiddelbruk»,

mens Riksrevisjonens rapport slår fast at matjorda i
Norge ikke forvaltes på en bærekraftig måte i dag.

I lys av dette finner d i s s e  m e d l e m m e r  det svært
merkelig at statsråden anbefaler å avvise samtlige for-
slag som fremmes i Dokument 8:122 S (2023–2024). An-
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befalingen blir ikke mindre merkelig av at Norges Bon-
delag i sitt høringsinnspill støtter samtlige forslag.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til den oppdaterte
jordvernstrategien som ble behandlet av Stortinget den
15. juni 2023, som også er omtalt i Meld. St. 11 (2023–
2024). Her ble det nasjonale målet for omdisponering
av matjord senket fra 3 000 til 2 000 dekar per år, men
foreløpig er man langt unna målet: I 2023 ble det ifølge
Statistisk sentralbyrå omdisponert 2 751 dekar dyrka
jord. Det er mindre enn i 2022, men likevel langt unna
Stortingets mål.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at statsrådene Erling
Sande og Geir Pollestad den 22. januar 2024 sendte et
brev til norske kommunestyrepolitikere. I brevet vises
det til en undersøkelse fra Norsk institutt for naturfors-
kning (NINA) om at minst 140 000 dekar dyrka mark er
avsatt til utbyggingsformål i kommunale planer som
ennå ikke er realisert. De understreker at matjord må
ses på som en ikke-fornybar ressurs, og at kommunene
ved planrevisjoner bør vurdere om arealer som tidligere
har vært avsatt til formål som innebærer omdispone-
ring av dyrka jord, skal tilbakeføres til landbruks-, na-
tur- og friluftsformål samt reindrift (LNFR-formål).
D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg med undring at
landbruks- og matministeren, på tross av at norske
kommuner planlegger nedbygging av dyrka mark på et
nivå som er totalt uforenlig med jordvernmålet, ikke ser
behov for å stramme inn verken lovverk eller dispensa-
sjonspraksis for å redusere nedbygging av matjord.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at jordvern er
en nasjonal interesse som er avgjørende for matsikker-
het og beredskap. De enkelte kommunestyrene kan
ikke forventes å ha oversikt over den totale nedbyggin-
gen av matjord i Norge. Likevel er det kommunene som
sitter med myndighet til å vedta om matjord skal tas
vare på eller ikke, mens regjeringen nøyer seg med å gi
høflige anbefalinger uten tydelige incentiver. Denne
praksisen setter kommunene i en situasjon som minner
om allmenningens tragedie: Kommunene tjener isolert
sett ofte på å si ja til nedbygging av matjord, mens stor-
samfunnet taper på det i form av redusert matsikkerhet
og svekket beredskap.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at reguleringen av
jordvern i dag er uholdbar. Matsikkerhet og -beredskap
er et nasjonalt ansvar. Derfor bør også myndigheten til å
omdisponere matjord ligge på nasjonalt nivå, og ikke til
de enkelte kommunestyrene. I tillegg mener d i s s e
m e d l e m m e r  at kommunene trenger sterkere incen-
tiver enn i dag til å ta jordbruksarealer avsatt til utbyg-
ging ut fra eksisterende planer.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sikre at dispensasjon fra
vernet av matjord kun kan gis av en nasjonal planmyn-
dighet.»

«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til
endringer i jordlova som gir en vesentlig innstramming
av muligheten for dispensasjoner fra det generelle krav-
et om at matjord ikke skal brukes til andre formål enn
matproduksjon.»

«Stortinget ber regjeringen sette et mål om at statli-
ge samferdselsprosjekter ikke skal føre til tap av dyrka
mark.»

«Stortinget ber regjeringen øke tilskuddet til utar-
beidelse av kommunale jordvernstrategier.»

«Stortinget ber regjeringen utrede en belønnings-
ordning for kommuner som tilbakefører jordbruksare-
al som er avsatt til utbyggingsformål i kommunale
planer, til LNFR-formål.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Mil-
jøpartiet De Grønne:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen sikre at dispensasjon fra
vernet av matjord kun kan gis av en nasjonal planmyn-
dighet.

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til end-

ringer i jordlova som gir en vesentlig innstramming av
muligheten for dispensasjoner fra det generelle kravet
om at matjord ikke skal brukes til andre formål enn
matproduksjon.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen sette et mål om at statlige

samferdselsprosjekter ikke skal føre til tap av dyrka
mark.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen øke tilskuddet til utarbei-

delse av kommunale jordvernstrategier.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen utrede en belønnings-

ordning for kommuner som tilbakefører jordbruksareal
som er avsatt til utbyggingsformål i kommunale planer,
til LNFR-formål.
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Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i komiteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Fremskritts-

partiet og Venstre.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser til dokumentet og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:122 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Rasmus Hansson, Une
Bastholm og Lan Marie Nguyen Berg om å ta bedre vare på matjorda – vedtas ikke.

Oslo, i næringskomiteen, den 21. mai 2024

Torgeir Knag Fylkesnes Alfred Jens Bjørlo
fungerende leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8007 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Teatergata 9 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 874 

Dokument 8:122 S (2023-2024) - Representantforslag om å ta bedre vare 
på matjorda 

Eg viser til brev frå Stortingets næringskomité datert 4. april 2024 og til representantforslag 
8:122 S (2023-2024) om å ta betre vare på matjorda.  

Stortinget har nyleg vedteke ein ny nasjonal jordvernstrategi, etter framlegg frå regjeringa. 
Strategien inneheld eit nytt og skjerpa nasjonalt mål for omdisponering av dyrka jord, og nye 
konkrete tiltak for å nå målet. Jordvernmålet er no sett til maksimalt 2000 dekar omdisponert 
dyrka jord per år, og målet skal vere nådd innan 2030. Sidan det første gong vart sett eit 
jordvernmål i 2004 har årleg omdisponering gått gradvis nedover frå over 11000 dekar pr år. 
Eit tydeleg mål er eit viktig tiltak i seg sjølv.  

Den nye jordvernstrategien inneheld ei rekkje tiltak for å nå jordvernmålet, og regjeringa er i 
gong med å gjennomføre strategien. I Nasjonale forventningar til regional og kommunal 
planlegging 2023–2027, understrekar regjeringa at bevaring av dyrka jord er ei nasjonal 
interesse. Regjeringa forventar at fylkeskommunar og kommunar bidreg til å styrkje 
jordvernet og at arealforvaltninga bidreg til å nå målet om redusert omdisponering av matjord 
i samsvar med jordvernstrategien.  

Under følgjer kommentarar til forslaga i representantforslaget. Svaret er utarbeidd i 
samarbeid med Kommunal- og distriktsdepartementet og Samferdselsdepartementet. 

1. Stortinget ber regjeringen sikre at dispensasjon fra vernet av matjord kun kan
gis av en nasjonal planmyndighet.

Stortinget 
Postboks 1700 Sentrum 
0026 OSLO 

Dykkar ref 

HM/IHM 

Vår ref 

24/774- 

Dato 

12. april 2024

VEDLEGG



 

Side 2 

Etter jordlova må dyrka jord ikkje brukast til føremål som ikkje tek sikte på 
jordbruksproduksjon. Slike areal kan likevel bli omdisponert etter plan- og bygningslova, ved 
at områder blir lagt ut til anna føremål i bindande arealdel av kommuneplan eller i 
reguleringsplan. Omdisponering av dyrka og dyrkbar jord etter plan- og bygningslova skjer i 
hovudsak gjennom kommunale planprosessar der kommunen vedtek ei arealdisponering 
som inneber at eit areal kan nyttast til anna enn jordbruk. 
 
Kommunane har ein særs viktig rolle i varetaking av jordvernet i arealplanlegginga. Det er 
dei kommunale politikarane som sit med lokalkunnskapen, og som er dei næraste til å gjere 
avvegingar i den einskilde saka med omsyn til arealdisponering. Regjeringa har gjeve 
tydelege forventningar om korleis jordvernet skal varetakast. I Nasjonale forventningar til 
regional og kommunal planlegging 2023–2027 understrekar regjeringa at bevaring av dyrka 
jord er ei nasjonal interesse. Regjeringa forventar at fylkeskommunar og kommunar bidreg til 
å styrkje jordvernet og at arealforvaltninga bidreg til å nå målet om redusert omdisponering 
av matjord i samsvar med jordvernstrategien. I tillegg sende eg den 29. januar i år saman 
med Kommunal- og distriktsministeren brev til kommunepolitikarane, der eg minna om det 
ansvaret dei har for korleis landbruksareala blir forvalta. 
 
I samband med kommunane si arealplanlegging har statsforvaltarene ei viktig rolle. Dei skal, 
i tillegg til å gje råd og rettleiing til kommunane, medverke i arealplanlegginga og vurdere om 
dei skal fremja motsegn mot planforslag som bryt med nasjonale omsyn, mellom anna 
omsynet til jordvern. Eitt av grunnlaga for slike motsegner kan vere signal som er gjevne i 
statlege planretningslinjer. 
 
Regjeringa sende nyleg på høyring forslag til nye statlege planretningslinjer for arealbruk og 
mobilitet, som skal erstatte dei statlege planretningslinjene for samordna bustad-, areal- og 
transportplanlegging. Forslaget seier mellom anna at jordvern bør vere eit overordna omsyn i 
arealplanlegginga, og at det bør vurderast å oppheve gamle planar som inneber 
omdisponering av dyrka jord, og at desse areala vert ført attende til LNFR-føremål.  
 
Eg meiner at regjeringa har ein tydeleg politikk for å vareta matjord, og legg til grunn at 
kommunane følgjer opp dei nasjonale føringane. Systemet me har i dag, med kommunane 
som planmynde og med statsforvaltarane som motsegnsmynde, meiner eg gjer ein god 
føresetnad for at den nasjonale jordvernpolitikken blir følgd opp i arealplanlegginga.  
Eg tilrår difor at representantforslaget punkt 1 ikkje blir vedteke. 
 

2. Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til endringer i jordlova som gir en 
vesentlig innstramming av muligheten for dispensasjoner fra det generelle 
kravet om at matjord ikke skal brukes til andre formål enn matproduksjon. 
 

Jordlova inneheld eit forbod mot å omdisponere dyrka jord til anna enn matproduksjon. 
Kommunen kan dispensere frå forbodet dersom det ligg føre særlege grunnar for det. I 2022 
var det totale arealet som blei omdisponert etter jordlova og plan- og bygningslova på 3.509 
dekar. Av dette blei 788 dekar vedtatt omdisponert etter jordlova. Dette var den lågaste 



 

Side 3 

omdisponeringa etter jordlova sidan KOSTRA-rapporteringa starta i 2005. Tala tyder på ei 
utvikling der kommunane sjølv gjennom sin praksis legg til rette for innstrammingar. Eg er 
derfor ikkje samd med forslagsstillarane i at det er grunnlag for å skjerpe inn reglane om 
omdisponering i jordlova vesentleg. Eg tilrår difor at representantforslaget punkt 2 ikkje blir 
vedteke. 
 
Eg meiner likevel at det er nødvendig å vurdere om andre verkemiddel for å kontrollere 
omdisponeringa kan gi betre vern om matjorda enn dei eksisterande reglane i jordlova. Eg vil 
difor setje i gang eig arbeid med ein gjennomgang av jordlova. Målet med gjennomgangen vil 
vere å styrke jordvernet generelt ved å sjå på omdisponering som i dag ikkje er underlagt 
offentleg kontroll slik som landbruket si eiga nedbygging. Eit anna mål er å forsterke vernet 
om særleg viktige matproduserande areal. Dette er areal med stort potensial for 
matproduksjon som ofte ligg nær større byar og tettstadar, og difor er særleg utsett for 
omdisponering og nedbygging. 
 

3. Stortinget ber regjeringen sette et mål om at statlige samferdselsprosjekter ikke 
skal føre til tap av dyrka mark. 
 

Eitt av tiltaka i jordvernsstrategien er at regjeringa vil følgje opp arbeidet med 
jordvernsinteressene i gjennomføringa av Nasjonal transportplan. Eit anna tiltak er at 
regjeringa vil vidareføre arbeidet med å prøva ut mildnande og kompenserande tiltak i 
samferdselsprosjekt. 
 
I ny Nasjonal Transportplan (NTP) 2025–2036 som vart lagt frem 22. mars 2024 er det teke 
grep for å sikre omsynet til jordvern. Beslag av dyrka mark vil bli vurdert særskilt for å bidra til 
at jordvernmålet blir nådd. Dyrka mark har ulik kvalitet basert på jordsmonn, klima, 
arrondering m.m. Samferdselsdepartementet vil vektleggja dette når jordvern skal vurderast 
opp mot andre omsyn i planprosessane. Områdar for matkorn og grønsaker har større 
betydning for mattryggleiken enn område der det blir dyrka grovfôr. 
 
Nedskalering av samferdselsprosjekt vil påverke omdisponering av dyrka mark framover, og 
var ein del av grunnlaget for å setja jordvernmålet til 2 000 dekar. Samferdselsdepartementet 
endra i 2023 vegnormalane m.a. for å auka fleksibiliteten, slik at utbyggjarane i større grad 
enn tidlegare kan gjenbruke eksisterande veg når det blir bygd nye vegar. Dette kan bidra til 
å reduserte arealinngrep og utslepp i byggjefasen. Vidare vil det gi reduserte naturinngrep, 
og bidra til å nå jordvernmålet.  
 
Byvekstavtalane kan bidra til å redusere nedbygginga av jordbruksareal gjennom å leggje til 
rette for fortetting og transformasjon i område som allereie er bygd ut, og gjennom effektiv 
bruk av areala rundt kollektivknutepunkt. Regjeringa vil vidareføre samordna areal- og 
transportplanlegging i byvekstavtalane i dei største byområda. 
 
På same måte som for naturmangfald, vil tiltakshierarkiet ligge til grunn for jordvernet. Nye 
vegnormalar bidreg til at det blir lettare å unngå omdisponering av dyrka jord i 
planprosessen. I anleggsarbeidet blir det lagt opp til å ta vare på matjord ved t.d. å flytta 
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denne til område med dårlegare jordkvalitet. Det har likevel vist seg krevjande å halde oppe 
jordas produksjonsevne ved flytting. Transportverksemdene set krav i utbyggingskontraktane 
til handtering og mellomlagring av landbruksjord slik at kvaliteten på jord- og landbruksareal 
blir halden oppe best mogleg. 
 
Eg viser til desse tiltaka og tilrår difor at representantforslaget punkt 3 ikkje blir vedteke. 
 

4. Stortinget ber regjeringen øke tilskuddet til utarbeidelse av kommunale 
jordvernstrategier 

 
Kommunane forvaltar det meste av arealene gjennom kommunal planlegging. Viss 
kommunane lagar sine eigne jordvernstrategiar, skaper det merksemd og forståing for dyrka 
mark, og gir kunnskap om verdien av areala. Ordninga med tilskott til kommunale 
jordvernstrategiar vart etablert i 2022 som eit tiltak under revidert nasjonal jordvernstrategi. 
Det blei i 2022 løyvd 1,0 mill. kroner til ordninga, og heile løyvinga blei brukt. I 2023 blei det 
løyva 1,497 mill. men heile potten vart ikkje brukt opp grunna få søknader.  
 
Det er hausta positive erfaringar med ordninga, og Landbruks- og matdepartementet har 
difor lagt opp til å føre ordninga vidare med ei styrkt ramme. I budsjettet for 2024 er ramma 
på 1,85 mill.  
 

5. Stortinget ber regjeringen utrede en belønningsordning for kommuner som 
tilbakefører jordbruksareal som er avsatt til utbyggingsformål i kommunale 
planer, til LNFR-formål. 
 

Oppdaterte samfunns- og arealplanar er viktige for at utviklinga skal gå i den retninga 
kommunen ønskjer samstundes som nasjonal og regional arealpolitikk blir fylgt opp. 
Regjeringa forventar at kommunane vurderer om tidlegare godkjent arealbruk skal endrast 
av omsyn til klima, naturmangfald, kulturmiljø, jordvern, reindrift, klimatilpassing, 
samfunnstryggleik og eit formålstenleg utbyggingsmønster, når dei reviderer 
kommuneplanens arealdel. Dette går fram av Nasjonale forventningar til regional og 
kommunal planlegging 2023-2027. Eg viser og til brevet eg sende den 29. januar i år til 
kommunepolitikarane saman med Kommunal- og distriktsministeren, der vi minna om det 
ansvaret dei har for korleis landbruksareala blir forvalta. I brevet ber vi mellom anna om at 
kommunane, når dei reviderer arealdelen i kommuneplanen, vurderer om tidlegare godkjend 
arealbruk skal endrast av omsyn til jordvernet. 
 
Når det gjeld påskjønning, vil eg vise til ordninga med tilskott til kommunale 
jordvernstrategiar, omtalt under forslag nr. fire. Eg viser og til ordninga med å dele ut ein 
nasjonal jordvernpris annan kvart år. Prisen skal framheva og motivera til nyskapande tiltak 
og planer som legg til rette for at kommunane i mindre grad omdisponerer dyrka mark. 
Prisen har ført til auka merksemd om jordvern og den har medverka til å få fram gode 
eksempel. Regjeringa vil føre vidare ein nasjonal jordvernspris. Eg meiner begge desse 
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ordningane kan nyttast til å påskjønne kommunar som fører tilbake areal av omsyn til 
jordvern.  
 
Eg vil og nemne at for 2024 er tilskotsordninga for kommunal arealplanlegging for natur 
styrka med 50 millionar kroner over Klima- og miljødepartementet sitt budsjett. Nytt av året er 
at kommunane kan søke om tilskot til å gå gjennom eldre arealplanar og vurdere desse i tråd 
med oppdatert kunnskap om naturverdiar, såkalla «planvask» og vurdere å føre 
utbyggingsområde attende til LNFR. Eg tilrår difor at representantforslaget punkt 5 ikkje blir 
vedteke. 
 
 
 
Med helsing 

 
Geir Pollestad 
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